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 الملخص:

وغير تقليدية في تقديم فلسفته ومفاهيمه من خلال الفنان دائما عن مداخل جديدة يبحث 

اعماله الفنية. وظهر توجه معاصر يبحث عما وراء الاشكال والعناصر والجماليات بل 

يهتم بالمختفي والغامض والحسي والوجداني وكل ما هو غير خاضع للقياسات يحوي هذا 

وفق نتاج الفكر الإنساني قد الفن الفكر المخفي والباطني الذي يغلفه كل ما هو معلن، وعلى 

يكون نابعا من الحقيقة المطلقة والقيمة الازلية ويعتبر الفن اللامرئي من الاتجاهات 

المعاصرة التي ظهرت مؤخرا في أواخر الالفية وتم الاقبال عليه من الفنانين التشكيليين 

 لإمكاناته وقدرته على تغيير نمط الفن التقليدي بأسسه وقواعده.

ذا البحث الإجابة على ماهية الفن اللامرئي وتوجهاته ومغزاه وفلسفته ويستعرض يحاول ه

 اهم الفنانين واهم الاعمال الفنية التي ظهرت محملة بفكر وفلسفة الماورائيات.

في وجود أعمال فنية تحمل مفاهيم ومعاني غير واضحة بصريا  مشكلة البحث تكمنو

تملؤها الدهشة والغرابة يصعب وصفها وتأويلها دلاليا بالقياسات والمعاير التقليدية 

كذلك يحلل البحث الاعمال الفنية تحليلا المتعارف عليها في وصف وتحليل المنتج الفني. 

يهدف هذا  الغير بصري ومحاولة تأويله.جماليا وفلسفيا بما يتماشى مع غرابة الطرح 

البحث الي الوصول لحلول إبداعية تشكيلية من خلال مصادر غير تقليدية وتوجهات 

والمعني الغير مدرك بصريا الفعل المدرك معاصرة. ويفترض هذا البحث وجود رابط بين 

ي بالبحث في يمكن الوصول لجذور الفن اللامرئ في الفن يمكن الاستفادة منه ابداعيا. كما

الفنون التراثية. وكذلك يفترض بأن هناك أبعاد فلسفية وجمالية وراء ظهور الفن اللامرئي. 

وترجع أهمية هذا البحث الي كشف غموض رموز الأعمال الفنية اللامرئية وأبعادها 

إثراء المكتبات العربية وإضافة مداخل جديدة للإبداع في مجال الفن. وكذلك  الفلسفية.

 جديد وغير مطروح.بتوجه 

 الابعاد الجمالية –الابعاد الفلسفية  –التأويل الدلالي  –الكلمات المفتاحية: الفن اللامرئي 
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Summary: 

The artist is always looking for new and unconventional approaches to 

present his philosophy and concepts through his artistic works. A 

contemporary trend has emerged that searches for what is behind the forms, 

elements, and aesthetics, but is concerned with the hidden, the mysterious, 

the sensual, the sentimental, and everything that is not subject to 

measurements. It is one of the contemporary trends that appeared recently 

in the late millennium and was popularized by plastic artists for its 

potential and ability to change the traditional art style with its foundations 

and rules. 

This research tries to answer the essence of invisible art, its trends, 

significance, and philosophy. It reviews the most important artists and the 

most important works of art that appeared loaded with the thought and 

philosophy of metaphysics. 

The problem of the research lies in the existence of artworks that carry 

concepts and meanings that are visually unclear, full of astonishment and 

strangeness. The research also analyzes the artistic works aesthetically and 

philosophically in line with the strangeness of the non-visual proposition 

and the attempt to interpret it. This research aims to reach creative and 

plastic solutions through unconventional sources and contemporary trends. 

This research assumes the existence of a link between the perceived act and 

the non-visually perceptible meaning in art that can be used creatively. The 

roots of invisible art can also be accessed by searching traditional arts. It 

also assumes that there are philosophical and aesthetic dimensions behind 

the emergence of invisible art. The importance of this research is due to 

uncovering the ambiguities of the symbols of the invisible works of art and 

their philosophical dimensions. And adding new entrances to creativity in 

the field of art. As well as enriching Arab libraries with a new and not on 

the table. 

Key words: invisible art - semantic interpretation - philosophical 

dimensions - aesthetic dimensions 
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